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 Vážení občané, 
i v letošním roce Vám předkládáme zpravodaj, ve kterém se opět dočtete o dění v obci v roce 2013. 
 Děkujeme Vám za spolupráci v uplynulém období a přejeme Vám klidné prožití Vánočních 
svátků a do nového roku 2014 hodně zdraví, spokojenosti a rodinné pohody. 
Současně si Vás dovolujeme pozvat touto cestou na tradiční vánoční troubení před kostelem sv. 
Jana Křtitele, které proběhne 24. prosince ve 20.45 hodin (po skončení půlnoční mše). 
 

Zastupitelstvo obce Lukov 
 
 
 

Zastupitelstvo obce Lukov informuje 
 

Přede dveřmi jsou svátky vánoční. S nimi končí třetí rok volebního období. Proto se již dnes 
dá hodnotit, jak se nám daří plnit předsevzetí, která jsme si dali na jeho počátku, respektive v Plánu 
strategického rozvoje obce Lukov.  

Je samozřejmé, že hodnocení bude na Vás občanech. Jen Vy můžete zhodnotit, jak jste 
spokojeni s činností zastupitelstva a také vzájemnými vztahy mezi občany. Aby ta spokojenost byla, 
je zapotřebí především vstřícný přístup každého z nás. Dokladem této vstřícnosti a iniciativy jsou 
například zdařilá vystoupení dětí ZŠ a MŠ ke Dni matek, k adventnímu období, pořádaný adventní 
jarmark, akce pořádané SDH (masopustní průvod masek, pálení čarodějnic, dny otevřených dveří, 
ukázky pro děti), vystoupení Lukovského pěveckého sboru a Lukovských trubačů. Za zmínku také 
stojí 3. místo, které obec získala v soutěži o vánoční výzdobu obce nebo 4. místo dětského družstva 
v soutěži „Obec našim dětem“. Všem, kteří se na přípravě a organizaci těchto akcí podíleli, patří 
velký dík. 

Na druhé straně se však najde i občan, říkám mu „lukovský partyzán“, který statečně bojuje 
proti malým dětem, maminkám a starým lidem. Pod rouškou tmy totiž hází do klidové zóny u 
hřbitova desítky láhví od alkoholu, kompotů, kečupů. Ty se rozbíjí na spoustu skleněných střepů, 
takže hrozí poranění návštěvníků parku. Dalším jeho hrdinským činem bylo proražení dětské 
skluzavky, vylití nějaké chemikálie pod vrbový tunel nebo rozhazování psích exkrementů po ploše. 
Jeho heslem tedy není tvořit, ale ničit majetek všech občanů. 

 
V roce 2013 se konalo 12 jednání zastupitelstva obce. Účast zastupitelů na jednáních byla 

velmi dobrá. Přestože jsou všechna jednání zastupitelstva veřejná, zájem ze strany občanů o tato 
jednání je malý. 

Zastupitelstvo obce rozhodlo s ohledem na sociální a ekonomické poměry v našem regionu 
nezvyšovat poplatek za svoz a ukládání domovního odpadu a nezvyšovat daňový koeficient u 
daně z nemovitostí. Od občanů za to očekáváme větší vstřícnost při zimní údržbě chodníků a 
kladný přístup ke zvelebování veřejných prostranství. Nedílnou součástí práce zastupitelstva je péče 
o vzhled obce. Po celé vegetační období se o něj starali tři pracovníci uvolnění úřadem práce na 
veřejně prospěšné práce v obci. Jejich péčí byla veřejná prostranství, chodníky i hřbitov vždy řádně 
upraveny. Od příštího roku budou v obci přistavovány kontejnery na sběr bioodpadu. 

 
Hospodaření obce 

• Příjmy  
Na příjmy obce v roce 2013 má pozitivní dopad novela zákona o rozpočtovém určení daní 
(RUD). Daňové příjmy se v letošním roce zvýšily o předpokládaných 600 tisíc Kč. Kladný 
vliv na příjmovou stránku mají také přijaté dotace na projekty, které jsme vypracovali. Za 
poslední dva roky obec obdržela dotace ve výši 655 tisíc Kč.  



• Výdaje 
 Od počátku tohoto volebního období jsme zavedli striktní pravidlo: vyžadovat u všech 
zakázek předložení minimálně tří cenových nabídek. 
Jak se tato opatření projevila v praxi u zakázek letošního roku: 

  

akce nejnižší nabídka nejvyšší nabídka 
rozdíl 

v tis. Kč 
Zasíťování lokalita „Kopce“ 3 659 5 438 1 779 
Bezdrátový rozhlas 198 349 151 
Oprava márnice a hřbitovní zdi 286 313 27 
Zpevněná plocha 4BJ č.p.118 a 120 199 341 142 

 
Z přehledu je zřejmé, že tímto opatřením se u zakázek, které obec zadává, dají ušetřit statisíce 
korun. 
Předpokládaný zůstatek na účtu obce k 31.12.2013 bude 4 600 tis. Kč. 
 
Projekty a akce realizované v roce 2013 

 
Zasíťování lokality „Kopce“ pro výstavbu 10-ti RD – před samým zahájením realizace této akce 
bylo ještě třeba: 

- vydání stavebního povolení odbory výstavby, dopravy, životního prostředí (2012) 
- zažádat o vynětí orné půdy ze ZPF 
- vypracovat projekt a uzavřít smlouvu o připojení k distribuční soustavě plynu 
- uzavřít smlouvu o budoucím odkupu plynové přípojky 
- vypracovat projekt a uzavřít smlouvu s E.ON o vybudování přípojek nízkého napětí 

k parcelám 
- vyžádat souhlas Policie ČR s vybudováním druhého nájezdu na komunikaci III. tř. 
- zažádat ve správním řízení o pokácení lip, které leží v trase sítí 
- nechat vypracovat nový geometrický plán na posunutí hranic prvních tří parcel o 2 m, aby se 

nemusela řešit přeložka optických sítí a hradit cca 100 tis. Kč 
- připravit, vyhlásit a vyhodnotit veřejnou zakázku na výběr dodavatele stavby 

 
Zakázku získala ve veřejné soutěži firma Ing. Pavel Pelán, Podloučky 267, Hrotovice. Akce 
bude dokončena do 30. 6. 2014. Pro zajímavost druhá nejnižší nabídka z celkem 5-ti 
podaných činila 4 812 tis. Kč, to je rozdíl téměř 1,2 mil. Kč. 

 Celkové náklady akce 3 659 tis. Kč 
 V roce 2013 bude prostavěno  1 200 tis. Kč 

 
Zpevnění ploch před 4 BJ č.p. 118 a 120 – obec se na celkových nákladech podílela 60-ti %. 
Parametry akce byly částečně rozšířeny dodatkem smlouvy. 

Celkové náklady akce 237 tis. Kč 
Podíl obce 142 tis. Kč 
 

Bezdrátový rozhlas – zakázku realizovala firma JD rozhlasy s.r.o. Byl nainstalován vysílač na 
budově obecního úřadu a celkem 13 přijímačů a tři domovní stanice. Zařízení je dosud ve 
zkušebním provozu. 

Celkové náklady akce 198 tis. Kč 
Schválená dotace ze SZIF 154 tis. Kč 
 



Oprava márnice a hřbitovní zdi – akce byla zahájena v září 2013. Práce budou dokončeny na jaře 
2014.  

Celkové náklady akce  286 tis. Kč 
Dotace z Kraje Vysočina 109 tis. Kč 

 
Výsadba lesních stromků – byla provedena obnova výsadby stráně za koupalištěm. Vysazeno bylo 
1 300 stromků smrků, modřínů a buků, provedena oprava oplocenky, chemická ochrana proti 
plevelům a proti okusu. 

Celkové náklady akce 21 tis. Kč 
 

Akce plánované v roce 2014 
 
Zasíťování lokality „Kopce“ pro výstavbu 10-ti RD – akce z roku 2013, bude dokončena do 30. 
6. 2014 

Prostavěno bude 2 500 tis. Kč 
 
Chodník a lávka „Ves – Kopce“ – na tuto akci je vydáno stavební povolení, zažádáno bude o 
dotaci.  

Rozpočet akce 2 200 tis. Kč 
 
Oprava střechy obecního úřadu a hasičské zbrojnice – akce bude zahrnuta do programu obnovy 
Vysočiny 

Rozpočet akce 280 tis. Kč 
Předpokládaná dotace z Kraje Vysočina  104 tis. Kč 

 
Oprava stropů (chodby a schodiště) v ZŠ – akce bude realizována v průběhu roku 2013  

Rozpočet akce 230 tis. Kč 
 
Vybudování chodníků kolem RD č.p. 127, 131,134, 135 – v roce 2014 bude provedena projektová 
příprava a zažádáno o stavební povolení. 
 
Zpevnění obecní komunikace u č.p. 95, 96  

 
Na závěr několik statistických údajů  
� Počet obyvatel obce k 30. 11. 2013  375  
� Narození v roce 2013: Tobiáš Bok, Vítězslav Kupilík, Eliška Víchová  
� Přihlášení k trvalému pobytu: Jitka Boková, Petr Bok, Eva Chloupková, rodina Kabelkova 

(4 osoby) 
� Odhlášení z trvalého pobytu: Petr Klimeš, Lucie Vidourková, Vladimír Smetana, Jana Vlahová, 

Patrik Pelikán, Ivoš Sabol, rodina Jelečkova (5 osob) 
� V roce 2013 slavili jubileum:  

85 let života – Marie Bartesová, Ladislav Rubák  
80 let života – Josef Mandát  
75 let života – Jindřiška Kemsová  

  
Lubomír Kosík, starosta obce 

 
 
 
 



Rozpočet obce Lukov na rok 2014 (návrh rozpočtu) 
 
Příjmy         

paragraf položka  Kč 
 1111 Daň z příjmu FO ze závazné činnosti 650.000,- 
 1112 Daň z příjmu FO sam. výdělečných - OSVČ 50.000,- 
 1113 Daň z příjmu FO z kapitálových výnosů 80.000,- 
 1121 Daň z příjmu PO 850.000,- 
 1211 Daň z přidané hodnoty 1.800.000,- 
 1337 Komunální odpady 180.000,- 
 1341 Poplatek ze psů 5.300,- 
 1351 Odvod loterií a podobných her 20.000,- 
 1511 Daň z nemovitostí 550.000,- 
 4112 Dotace ze státního rozpočtu  68.100,- 
 4213 Dotace „Oprava střechy obecního úřadu“ 109.000,- 

2329 2111 Třídění odpadu 10.000,- 
2341 2111 Příjmy z poskytování služeb (pronájem rybníku) 5.000,- 
3632 2111 Hřbitov – nájem hrobů 1.000,- 
3639 3111 Prodej pozemků (lokalita „Kopce“) 1.000.000,- 
3639 3111 Pronájem pozemků 48.000,- 
6171 2111 Příjmy z poskytování služeb (MAME) 12.000,- 
6310 2145 Příjmy z úroků 10.000,- 

Příjmy celkem 5.448.400,- 
Financování schodku rozpočtu (finanční prostředky z minulých let) 2.606.750,- 
Příjmy včetně financování 8.055.150,- 
Zůstatek finančních prostředků- nezapojeno do návrhu rozpočtu  2.100.000,- 

 
Výdaje 

paragraf položka  Kč 
1031 5139 Pěstební činnost 15.000,- 
2141 5213 Vnitřní obchod 30.000,- 
2212 6121 Komunikace (lokalita „Kopce“) 2.500.000,- 
2212 6121 Chodník a lávka „Ves- Kopce“ 2.200.000,- 
2212 5169 Pozemní komunikace – zimní údržba 20.000,- 
2221 5193 Provoz veřejné silniční dopravy 15.000,- 
2310 5329 Vodovody a kanalizace – členský příspěvek 3.760,- 
2321 6121 Vybudování kanalizační vpustě, kanalizace 30.000,- 
3111 5171 ZŠ – oprava stropu, chodby, schodiště 230.000,- 
3111 5194 MŠ – věcné dary 2.000,- 
3113 5331 ZŠ - příspěvek na provoz ZŠ, MŠ 500.000,- 
3113 5169        zabezpečení 8.000,- 
3113 5194        věcné dary 2.000,- 
3314 5139 Knihovna – nákup knih 4.000,- 
3314 5021 Knihovna – ostatní osobní výdaje (mzdové nákl.) 12.000,- 
3330 5223 Příspěvek – Římskokatolická farnost 480.000,- 
3543 5222 Příspěvek – Svaz postižených civil. chorobami 1.000,- 
3631 5154 Veřejné osvětlení - energie 70.000,- 
3631 5139 Veřejné osvětlení – nákup materiálu 3.000,- 
3631 5171 Veřejné osvětlení - opravy 7.000,- 
3632 5139 Hřbitov – nákup materiálu 500,- 
3632 5151       studená voda 8.000,- 
3632 5156       pohonné hmoty a maziva 3.500,- 
3632 5171       oprava střechy obecního úřadu 280.000,- 
3639 5329 Členské příspěvky - mikroregion  3.750,- 
3722 5169 Komunální odpad (svoz, uložení, likvidace) 280.000,- 
3722 5329 Členský příspěvek – „Skládka TKO“ 1.890,- 
3745 5011 Péče o veřejnou zeleň – platy VPP 160.000,- 



3745 5031        sociální pojištění 45.000,- 
3745 5032        zdravotní pojištění 17.000,- 
3745 5167        bezpečnost práce (školení) 550,- 
3745 5156        pohonné hmoty 13.000,- 
3745 5139        nákup materiálu 6.000,- 
3745 5132        ochranné pomůcky 4.000,- 
5512  Příspěvek - hasiči 50.000,- 
5512  Příspěvek TJ Lukov – rekonstrukce soc. zařízení 191.000,- 
6112 5021 Zastupitelstvo - odměny 400.000,- 
6112 5032        zdravotní pojištění 35.000,- 
6171 5011 Zaměstnanci – platy 118.800,- 
6171 5031        sociální pojištění 30.000,- 
6171 5032        zdravotní pojištění 11.200,- 
6171 5038        povinné pojištění úrazové 1.200,- 
6171 5021 Dohody o provedení práce 25.000,- 
6171 5136 Činnost místní správy – knihy, tisk 3.000,- 
6171 5137        nákup drobného dlouhodobého majetku 50.000,- 
6171 5151        voda 1.000,- 
6171 5153        plyn 25.000,- 
6171 5154        energie 4.000,- 
6171 5161        služby pošt 2.000,- 
6171 5162        služby telekomunikací 20.000,- 
6171 5171        opravy a udržování 10.000,- 
6171 5169        nákup ostatních služeb 43.000,- 
6171 5163        pojistné 15.000,- 
6171 5167        školení 5.000,- 
6171 5173        cestovné 3.000,- 
6171 5175        pohoštění 1.000,- 
6310 5163 Běžný účet - poplatky 5.000,- 
6409 5909 Ostatní neinvestiční výdaje 50.000,- 

Výdaje celkem 8.055.150,- 
 
Projednáno zastupitelstvem obce Lukov dne 2.12.2013. 
 
 

Rekonstrukce fary zdárně pokračuje 
 
 Rok 2013 je pro lukovskou farnost rokem neobvyklých investic. Již v říjnu předcházejícího 
roku uzavřel administrátor farnosti P. Pavel Krejčí „Dohodu o poskytnutí dotace z Programu 
rozvoje venkova ČR“ na rekonstrukci fary a o dva měsíce později na opravu střechy farní budovy 
občanské vybavenosti – „zahradní budovy“. Realizace obou akcí byla vyprojektovaná s finančními 
náklady 4.561.265,-Kč. Uzavřené smlouvy o poskytnutí dotace zavazují poskytovatele, kterým je 
SZIF Praha (státní zemědělský intervenční fond), poskytnout příjemci dotace tj. Římskokatolické 
farnosti Lukov na realizaci těchto akcí celkem 3.948.554,- Kč, což představuje 87% 
částky prokázaných uznatelných nákladů. Z uvedené dotace je příspěvek z EU u rekonstrukce fary 
ve výši 75%, u opravy střechy zahradní budovy z 80%, zbývající částku dotace kryje příspěvek 
z národních zdrojů. Zatímco dotace na opravu střechy zahradní budovy byla získána přes MAS 
(místní akční skupina) Moravskobudějovicko, rekonstrukci fary doporučil regionální odbor SZIF 
v Brně na základě žádosti a předloženého projektu přihlášeného do vyhlášeného dotačního záměru 
s názvem „Ochrana a rozvoj kulturního dědictví venkova“. Evropské fondy touto dotací podporují 
obnovu a využití nejen kulturních památek, ale i jiných kulturních objektů s vazbou na místní 
historii, ke kterým lukovská fara náleží. Podle stanovených pravidel může být tento objekt následně 
využíván např. i jako multifunkční objekt k širšímu využití. Lukovská farnost se svým projektem 
zařadila v daném roce mezi 9 úspěšných žadatelů o dotaci. Je třeba přiznat, že příprava obou žádostí 



znamenala nemalé úsilí celé skupiny lidí, ke kterým nepatřili jenom místní farníci. Bylo třeba 
připravit vlastní projekční záměry tak, aby byly v souladu s podmínkami zadanými poskytovatelem 
dotace, tj. SZIF. V průběhu přípravného období se uskutečnila celá řada jednání a schvalovacích 
řízení. Postupně se podařilo shromáždit požadovanou dokumentaci jako např: 

- studie projekčního záměru 
- souhlas s rekonstrukcí fary a opravou střechy zahradní budovy od Děkanství moravsko-

budějovického a Biskupství brněnského 
- geometrický plán stávajících objektů a katastrální mapa dotčených objektů 
- znalecký posudek na havarijní stav objektů fary a doklady prokazující odbornou způsobilost 

soudního znalce 
- projekt rekonstrukce fary (stavební, elektroinstalace, rozvodu plynu a projekt topení) 
- stanovisko na úseku požární ochrany - Hasičského záchranného sboru Kraje Vysočina, 

územní odbor Třebíč 
- stanovisko orgánu ochrany veřejného zdraví - Krajské hygienické stanice Kraje Vysočina, 

územní pracoviště Třebíč 
- vyjádření Národního památkového ústavu, územní odborné pracoviště v Telči k projekčnímu 

záměru a návrhu stavebních úprav fary 
- vyjádření Obecního úřadu Lukov k rekonstrukci fary a opravě farní budovy občanské 

vybavenosti 
- vyjádření Moravskobudějovického mikroregionu a MAS Moravskobudějovicko k pro-

jektovému záměru „Rekonstrukce fary – Lukov“ 
- smlouvy o spolupráci, kterou uzavřela farnost s Obcí Lukov a Junákem, středisko Mor. 

Budějovice 
- rozpočtové náklady a položkový rozpočet na opravu střechy a rekonstrukci fary 
- stanovisko stavebního úřadu k oznámení opravy střechy objektu zahradní budovy 
- Veřejnoprávní smlouva o provedení změny dokončené stavby „Stavební úpravy fary 

v Lukově“ 
- přístup na eAGRI / portál farmáře za účelem elektronického podání žádosti a komunikace se 

SZIF 
- žádost o dotaci  
- Strategický plán rozvoje obce Lukov 
- výběrové řízení a výběr dodavatele 
- smlouva s dodavatelem  

 
 Oprava střechy zahradní budovy byla realizována v průběhu měsíce května letošního roku 
firmou FILKO-Zdeněk Filipský. Na doporučení památkového ústavu byla na celý komplex budov 
stanovena jednotná pálená krytina typu „Brněnka“. Střecha zahradní budovy byla bez dlouhodobé 
údržby v pokročilém havarijním stavu. Oprava si vyžádala téměř kompletní výměnu celé vazby a 
střešních latí. Musela být provedena i demolice stropní desky. I z tohoto důvodu je využití této 
budovy v současné době omezené a bez další investice nereálné. 
 Rekonstrukce fary byla zahájena bezprostředně po výběrovém řízení v měsíci říjnu letošního 
roku. V současné době je dokončena oprava střešní vazby, výměna střešních latí, krytiny a 
provedena instalace klempířských prvků. Je rovněž provedena demolice vnějších i vnitřních omítek, 
odvětrání obvodových základů z vnější i vnitřní strany, vyřešena splašková kanalizace i odvedení 
dešťové vody. Na celé budově jsou dokončeny klempířské práce. Dlouhodobě neřešený havarijní 
stav kanalizace si vyžádal nové investice. Je vyřešeno výškové sjednocení podlah a tento prostor je 
připraven k položení izolační vrstvy, elektroinstalace a topení. Tyto práce budou pokračovat podle 
klimatických podmínek v novém roce. V tomto období bude rovněž aktuální výměna oken a izolace 
stropního prostotu. V konečné fázi by měly být provedeny vnitřní omítky, venkovní fasáda a 
jednotná keramická dlažba. Součástí vnitřního vybavení bude vestavěná kuchyňská linka. 



Dodavatelem stavebních prací je firma Jiří Vrba. Podmínkou získání schválených dotací je 
dokončení stavby a úhrada nákladů spojených s rekonstrukcí. Za tímto účelem vyřizuje v této době 
farnost překlenovací úvěr na období, než bude uvolněna dotační částka. Termín realizace 
rekonstrukce je dle smlouvy se SZIF 31.7.2014. 
 Římskokatolická farnost se prací brigádníků již nyní podílí na krytí některých nákladů. 
V rozpočtu příštího roku kalkuluje i s částkou finančních darů od občanů, rodáků, podnikatelů a 
přátel Lukova. Přesto zbývá nemalá částka ke krytí výdajů příštího roku. Za tímto účelem požádala 
farnost o finanční příspěvek Obec Lukov. Stavební řešení rekonstrukce fary umožní širší využití 
těchto prostor pro občanské potřeby. Společenský sál budou moci občané využít k zájmovým 
činnostem, společným setkáním, besedám, oslavám nebo smutečnímu pohoštění, přednáškové 
činnosti, kulturním akcím, vystoupením dětí apod. Část objektu bude vyčleněna také pro obecní 
knihovnu. V pamětní síni bude stálá expozice věnovaná P. Janu Bulovi a zdejším rodákům. 
Rekonstrukce tohoto objektu přispěje určitě i ke zlepšení celkové úrovně a vzhledu obce. 
 Podnět k rekonstrukci fary vzešel z názoru občanů, který vyjádřili v dotazníku. Společně 
s chodníkem Ves-Kopce byla rekonstrukce fary námětem, nač by se měla obec zaměřit. Věřím, že 
se podaří i za Vaší pomoci úspěšně tento úkol splnit. 
 
 Za pomoc a spolupráci v době přípravy projektu ale i nyní si dovolujeme poděkovat: 
Obci Lukov, Děkanství moravskobudějovickému, Biskupství brněnskému, MAS Moravsko-
budějovicko (nyní MAS Rokytná), MěÚ Mor. Budějovice-odbor výstavby a územního plánování, 
Památkovému ústavu Telč, SDH Lukov, JUNÁK - středisko Mor. Budějovice, společnosti RENO-
stavební firma, s.r.o., FILKO, FERRUM s.r.o. Mor. Budějovice, Josefu Macháčkovi. Marii Račické 
(poskytnutí fotografií). 
Brigádnickou výpomocí na opravě střechy zahradní budovy a rekonstrukci fary přispěli tito 
jednotlivci: 
František Bartes, František Bartes ml., Pavel Bartes, Eduard Blažek, Eduard Blažek ml., Josef 
Částek ml., Václav Částek, Jakub Dufek, Zdeněk Eberl, Jiří Kemsa, Libor Kemsa ml., Danuše 
Kemsová, Lubomír Kosík, Michal Kovář, Zdeněk Petr, Zdenka Petrová, Michal Smetana, Jiří 
Svoboda ml., Tomáš Ševčík, David Šplíchal, Ladislav Šplíchal, Jan Václavek, Petr Václavek, Petr 
Václavek ml., Josef Zeman ml. Za každodenní odvoz demoličního materiálu děkujeme p. Zdeňku 
Kocábovi a za zapůjčení traktorového vleku p. Antonínu Durdovi. 
 
Obec Lukov i farnost všem upřímně děkuje.  
 

Pavel Bartes, místostarosta obce 
   
 

Základní a mateřská škola Lukov v roce 2013 
 
 Základní škola je dvoutřídní a od ledna do června 2013 vzdělávala 38 žáků. Do Moravských 
Budějovic odešlo z 5. ročníku 9 dětí, z toho jedna žákyně na ZŠ TGM a ostatní na ZŠ Havlíčkova.  
Ze 3. ročníku se 2 žáci odstěhovali. V září 2013 nastoupilo do 1. ročníku 5 dětí, jedna žákyně 
přibyla do 3. ročníku a jedna do 4. ročníku. V současné době navštěvuje školu 34 žáků. 
Mateřská škola má v letošním školním roce 22 dětí. 
O provoz obou našich škol se starají 3 pedagogické pracovnice na plný a 3 na částečný úvazek a 4 
provozní zaměstnanci. Všichni pracovníci se zúčastňují vzdělávacích kurzů, někteří si doplňují 
chybějící kvalifikaci. 
 Třídy základní školy jsou vybaveny stavitelnými lavicemi a židlemi, koberci pro relaxaci 
žáků, stolem na stolní tenis, interaktivními tabulemi, počítači a notebooky, které slouží převážně na 
výuku informatiky. Po projednání se starostou obce proběhla v době hlavních prázdnin prozatímní 



oprava stěn na chodbách základní školy a její následné obílení z důvodů opadávání omítky.  Nad 
vchodové dveře byl zakoupen přístřešek z důvodů ochrany před nepříznivým počasím. Dále 
proběhlo nabarvení okenních okapnic a část vchodových dveří. 
 Mateřská škola je velmi dobře vybavena, v minulých letech byl do obou tříd zakoupen nový 
nábytek.  Po loňské výměně oken a vstupních dveří zůstala poškozená fasáda, která byla částečně 
opravena letos o prázdninách, dále byl vymalován prostor u vchodových dveří a natřena vstupní 
brána. V umývárce  byly vyměněny vodovodní baterie.  
Na školní zahradě bylo vybudováno oplocení kolem sousední chátrající budovy, aby se zamezilo 
přístupu dětí k tomuto objektu. 
 I v letošním roce měly děti možnost vybírat ze široké nabídky kroužků – např. keramika, 
pohybové hry, anglický jazyk, hra na flétnu, vaření, náboženství, pohybový kroužek a anglický 
jazyk pro děti v MŠ. Ve druhém pololetí školního roku chceme žákům nabídnout ještě kroužek 
dramatický a výtvarný.  
 Škola se i v letošním roce zapojila do projektu Školní mléko, EU peníze školám, 
regionálních i krajských soutěží, projektových a tematických dnů. Některé se staly již tradicí – např. 
výlet na začátku školního roku (letos jsme navštívili kozí farmu v Ratibořicích), ukázka dravců a 
dalších zvířat ze záchranné stanice pana Hořáka, dýňování, drakiáda, veřejné adventní vystoupení a 
jarmark, rozsvěcení vánočního stromku ve Vícenicích, maškarní karneval, jarní a velikonoční dílny, 
přespávání ve škole, dopoledne s hasiči a městskou policií, veřejné vystoupení ke Dni matek, 
soutěže ke Dni dětí a mnoho dalších. 
Letos uspořádala škola 1. lampionový průvod, který se setkal s velkým ohlasem.   
 Úzký kontakt školy fungoval se zřizovatelem, Školskou radou, místními spolky a 
poděkování patří také rodičům za výbornou spolupráci. Velký dík posíláme níže uvedeným 
spolkům a občanům, kteří nás v letošním roce podpořili: 
Zdeněk Krotký st., Vícenice (revize elektrospotřebičů), Zdeněk Krotký ml., Vícenice (oprava 
osvětlení v ZŠ), Rostislav Břinek a František Dvořák (drobné opravy v MŠ), Monika Lysá 
(sponzorský dar na adventní jarmark), Mincovna Dukát (sponzorský dar na adventní jarmark), 
manželé Kovářovi (sponzorský dar - dýně), Marie Částková, Vícenice (sponzorský dar na adventní 
jarmark), Věra Kotačková (sponzorský dar na adventní jarmark), Václav Kotačka (sponzorský dar 
na adventní jarmark), Jaroslav Krouchal (sponzorský dar), Jan Vidourek (sponzorský dar, drobné 
opravy v ZŠ), Radek Petříček, Roman Potěšil, Zdeněk Vojtěch (zahradní domek, drobné opravy), 
Ladislav Turek (oplocení v MŠ), Hasiči Lukov (Den her a soutěží pro ZŠ a MŠ), firma Model Mor. 
Budějovice (sponzorský dar – kartony), Eduard Blažek (sponzorský dar), manželé Klinerovi 
(drobné opravy, sponzorský dar na adventní jarmark), Stanislav Hrdý (sponzorský dar), Dalibor 
Vidourek (sponzorský dar), Lukovská farnost (bezplatné zapůjčení prostor kostela pro adventní 
vystoupení), TJ Lukov (bezplatné zapůjčení prostor TJ pro veřejné vystoupení ke Dni matek), 
Andrea Svobodová, Vícenice (sponzorský dar), Martina Kyprá (sponzorský dar), Eva Karásková 
(sponzorský dar), Pavlína Černá (sponzorský dar), Marie Pyková, Blanka Beránková, Alena 
Vidourková (sponzorský dar), Marie Prokešová (sponzorský dar), manželé Marténkovi, Čáslavice 
(sponzorský dar), Jana Papoušková, Dolní Lažany (sponzorský dar) 

 
 Můžeme mít tisíce přání, tužeb a snů, ale jen zdraví, štěstí, láska a přátelství dávají smysl 
našim dnům.  Proto Vám, milí spoluobčané, přeji jménem žáků a zaměstnanců školy i jménem 
svým šťastné a veselé Vánoce, do roku 2014 hodně štěstí, lásky a hlavně pevné zdraví. 

 
Blanka Potěšilová, ředitelka školy 

 
 
 
 



Sbor dobrovolných hasičů v Lukově 
 
 Po roční odmlce výbor SDH zhodnotil naši činnost za celé období letošního roku. 
K dnešnímu dni je ve sboru angažováno 56 členů, z toho 3 mladí hasiči, 8 žen a 45 mužů. Bylo 
naším cílem získat nové členy, protože počet stávajících členů se rok od roku stále zmenšoval. Po 
dlouhém neúspěchu se nám povedlo do kolektivu mladých hasičů přihlásit patnáct nových členů, 
proto se naše členská základna opět trochu rozroste.  
 Dne 2. února se povedlo uspořádat masopustní průvod obcí. Masopustního veselí se 
účastnilo cca 30 masek, ale pouze 7 členů hasičů. 17. února jsme se zúčastnili přeškolení na obsluhu 
motorových řetězových a rozbrušovacích pil na HZS v Třebíči. V úterý 30. dubna - III. ročník 
pálení čarodějnic pod kostelem a den soutěží pro děti, účast občanů lepší jak v roce předcházejícím. 
5. května - den otevřených dveří (málo hasičů – málo občanů). 
 Po domluvě s ředitelkou a zástupci školy jsme letošní den soutěží a ukázek pro základní a 
mateřskou školu, který se uskutečnil 7.června, pojali jako nehlášené prověřovací cvičení (evakuace 
dětí ze školy, dálková doprava vody od hydrantu se dvěma útočnými proudy). Na této akci se 
podílela dvě družstva o zmenšeném početním stavu 1+3, velitel JSDHo, starosta obce a učitelky 
základní školy. Dle mého názoru se povedlo prověřit:     
1. dojezdové časy členů z místa bydliště (hodnoceno 100%) 
2. výjezd jednotky (hodnoceno 100%) 
3. doprava (hodnoceno 90%) 
4. útočná (hodnoceno 95%) 
5. komunikace (hodnoceno 70%) 
Po skončení cvičení se počkalo na příchod dětí ze školky a opět se soutěžilo o sladké ceny. 
A nakonec jsme předvedli ukázku hašení zapáleného elektrického rozvaděče práškovým hasicím 
přístrojem. 
 V průběhu roku jsme pracovali na nástavbě přívěsu na stříkačku a ostatní vybavení. Na 
tomto je odpracováno přes 130 hodin a ještě tak 100 – 150 bude potřeba. 
 V letošním roce máme 1074 odpracovaných hodin na jednotlivce. Na kulturních 
a společenských akcích to bylo 217 hodin, školení odbornosti členů 515 hodin, údržba zbrojnice, 
výstroje a výzbroje 175 hodin, pomoc obci 46 hodin, propagace PO a preventivně výchovná činnost 
85 hodin. 
 Poděkovat patří i obecnímu úřadu v Lukově, od kterého jsme opět obdrželi dotaci pro sbor 
5.000 Kč. Ta se proinvestovala z převážné většiny za ceny na soutěže pořádané pro děti při 
čarodějnicích a Dni soutěží ukázek pro základní a mateřskou školu.  
Dotace pro JSDHo 45.000 Kč - zatím proinvestováno: 
hasicí přístroje + držáky 3 kusy 4.992 Kč 
zdravotní prohlídky 500 Kč 
výstražné vesty 1.089 Kč 
PHM a oleje 1.324 Kč 
revize HP + broušení řetězů 505 Kč 
cestovné 696 Kč 
voda z hydrantu na soutěže pro děti 383 Kč 
materiál a zhotovení plachty na vlek za OA 9.834 Kč 
Zbytek dotace bude vyčerpán do konce roku za další vybavení. 
 Závěrem přeji všem členům, hasičům i spoluobčanům pěkné prožití svátků vánočních, 
hodně zdraví a spokojenosti v novém roce 2014. 
 

Václav Částek, velitel JSDHo 
  
 



Slovo pátera Pavla Krejčího 
 
Vážení občané, 
 
kdo v nedávné době procházel nebo projížděl naší obcí, nemohl přehlédnout čilý stavební ruch 
kolem farní budovy. Ano, skutečně se podařilo zahájit její radikální rekonstrukci. Novotou už září 
střešní krytina, je odstraněna stará fasáda, je vybudován větrací kanál kolem obvodové zdi a 
dešťová voda je konečně odvedena do kanalizace a neteče volně po chodníku. To hlavní, co je již 
vybudováno, se ale ukrývá uvnitř budovy. Zrušením příček mezi malými místnostmi je vytvořen 
prostor pro nový společenský sál, který bude schopen pojmout 30-40 lidí, připravují se prostory pro 
obecní knihovnu a v neposlední řadě se buduje muzejní část, kde bude v důstojném prostředí 
instalována stálá výstava o našem velkém rodákovi P. Janu Bulovi, jehož proces blahořečení zdárně 
pokračuje. V této části budovy bude trvale zpřístupněn náš krásný, z části památkově chráněný, 
Betlém. Budou zde také vzpomenuti místní lidé, kteří byli v 50. letech minulého století totalitním 
režimem nespravedlivě odsouzeni a z obce násilně vystěhováni. Samozřejmostí bude nové sociální 
zařízení a malý kuchyňský kout ve společenské místnosti. 
 Každého přirozeně napadne zásadní myšlenka, kdo to všechno zaplatí. Z vlastních zdrojů 
farnosti by samozřejmě tato rozsáhlá akce financována být nemohla. Jak jsme se již loni zmínili, 
podařilo se zajistit dotaci ze SZIF, která kryje největší podíl nákladů (87%). Se zbývající částí si už 
musíme "poradit sami". Protože se i tak jedná o veliké peníze (asi 500.000 Kč + náklady na 
překlenovací úvěr), které farnost není schopna sama zajistit, počítáme s podporou obce a dále 
chceme touto cestou poprosit o pomoc všechny naše občany a místní podnikatele, kteří považují 
naše snažení za smysluplné. Přispět lze mnoha způsoby: 
 

- poukázáním jakékoliv finanční částky na účet farnosti: 1523658359/0800 
- osobním předáním hotovosti P. Krejčímu nebo kostelníkovi, panu Františku Bartesovi 
- prostřednictvím sbírky v kostele během nedělní mše svaté 

 
 Všem, kteří mohou přispět finančním darem, bude na požádání vystaveno potvrzení o 
finančním daru pro farnost (lze využít pro snížení daňového základu) a se souhlasem dárců 
budou jejich jména a výše příspěvků zveřejněny na webových stránkách, či jiným způsobem. 
 Pevně věříme, že občané Lukova správně pochopí záměr farnosti vybudovat pěkné 
prostředí, které bude sloužit VŠEM  OBYVATELŮM  NAŠÍ  OBCE! 
 

P. Pavel Krejčí, administrátor farnosti 
 
 
 

Něco z prehistorie, tehdá tu naše obec ještě nebyla 
 
 Osídlení okolí naší obce je sporadicky doloženo už v paleolitu (starší doba kamenná víc než 
6000let před n.l.). Dokládají to nálezy Dr. Kovárníka, rodáka z blízké Ohrazenice. Nálezy pocházejí 
zejména z Bohušic, Ohrazenice a okolí Jaroměřic nad Rokytnou. Největší rozsah sídlišť nalézáme 
v neolitu (mladší doba kamenná 6000-4000 let př.n.l.),  je to čas prvních zemědělců a pastevců 
dobytka. Z té doby již nalézáme keramiku, lepenou, bez hrnčířského kruhu. Střep je hrubý, jemnější 
je z kultovních nádob a množství úštěpků z pazourku. Ten používali k řezání, škrábání kůží, jako 
hroty šípů a oštěpů, prostě místo nynějších nožů. 
Keramiku dělíme dle zdobení do několika stupňů, první stupeň volutová nebo též lineární, hojně 
nálezů je z Bohušic a Lesůněk.  Druhý stupeň z let 5000-4500 zveme vypíchávaná, zdobená vpichy, 



nálezy jsou ze stejných lokalit. Další stupeň nazývaný Moravská malovaná keramika (MMK), to už 
používali barvy žlutou a červenou, později bílou a červenou. V této pozdější době už znali tavbu 
mědi a bronz. Je to doba zvaná bronzová. Nacházíme mezi střepy v místech osídlení mnoho 
kamenných štípaných industrií, též z hlíny vypálených venuší (sošky žen). Tyto nálezy už máme i 
z Lukova z polní tratě Maklosy. Zde byla nalezena i zrnotěrka (kamenná koule sloužící k drcení 
obilí). Máme dále nalezenou kamennou sekerku z Varkantlů a Bažantnice. Střepy z této doby 
nacházíme též na Heřmanských kopcích (Dr. Milan Vokáč). 
Zemědělství té doby zveme cyklické. Lid té doby obdělává úrodné, většinou sprašové půdy. Po 
vyklučení pralesního porostu si rod postaví z dřeva a proutí 30 i více metrů dlouhý dům a založí 
políčka. Pak asi po 15 letech, až se půda zaplevelí a vyčerpá, se rod stěhuje dál a pak se vrací zase 
zpět. Je to doba matriarchátu, každá rodina v čele s matkou měla v domě svůj oddělený prostor. Po 
této fázi osídlení ustupuje. Další nálezy máme z let 2300- 1900 př.n.l., to se objevuje u nás lid s tzv. 
šňůrovou keramikou (ozdobu tvoří otisk spleteného provázku), živí se převážně pastevectvím. Blíže 
k přelomu letopočtu se tu nachází lid zvoncových pohárů, zvaní podle tvaru nádob. Jsou to bojovní 
lukostřelci. Hroty jejich šípů tvoří kamenný hrot srdcovitého tvaru. Nález pochází z blízkých 
Bohušic. Doba 1900-750 př.n.l. je zvaná bronzová, i ta tu zanechala své stopy, stejně pak 
následující doba železná, tu k nám na přelomu letopočtu přináší Keltové. Již z písemných pramenů 
víme, že původnímu starousedlému lidu tu vládne keltský kmen Volků -Tektosagů a jejich potomků 
Kotinů. To již máme roky 125-50 př.n.l. Keltové přišli k nám z Porýní, postupovali přes Balkán až 
do Malé Asie. Své sídlo měli u nás na jaroměřickém hradišti, bylo to sídlo jejich správy, obchodu a 
výroby. Mají svoji měnu ze zlata, stříbra i bronzu. Mince jsou miskovitého tvaru, zveme je 
duhovky. Keramiku už točí na kruhu, umí zpracovat železo, používají vozy. Na přelomu letopočtu 
se k nám stěhují kmeny Germánů, bojovný lid, bezohledný k starousedlíkům, jejich řemeslem je 
válčení. Tlačí je k nám římské legie. Germánské kmeny nazýváme Markomany a Kvády. Kvádové 
okupují Moravu, jejich vůdcem je Marobud. Obsadili i jaroměřické hradiště. Nedávají pokoj ani 
Římanům, napadají jejich pohraniční tábory. Římské legie je pronásledují i v našem okolí, 
dokladem jsou nálezy římských mincí, silnic a keramiky (okolí Třebíče a Znojma). S vojskem 
přichází i obchodníci. Germánií, na rozdíl od Keltů, mrtvé nepohřbívají do země, ale spalují. A je tu 
doba stěhování národů. Okolím prochází několik kmenů, za zmínku stojí Hunové, ti vedeni Atilou 
poplenili samotný Řím. Už před rokem 512, jak zaznamenal Ptolemaius , Slované postupující 
z východu vytlačují Germány a osídlují střední Evropu. Nalézáme z té doby keramiku ještě 
tvořenou bez kruhu, později zdobenou typickou vlnicí. Od původních obyvatel poznávají hrnčířský 
kruh a asimilují je. Moravané budují hradiska, využívají původních, později hrady, opevňují své 
osady kůlovou palisádou. Slouží to jako obrana proti nájezdům, hlavně Avarům, kteří snad 200 let 
sužují Evropu. Asi určitě podněcují vznik prvního slovanského státu Moravanů, do čela volí Sáma. 
Moravané hledají spojence, a proto se více sbližují se západní civilizací. Mění se i pohřební rytus, 
místo žárového na pohřbívání do země, hlavou k západu.  
Pokračování v dalším čísle. 
 

Lubomír Prokeš 
 
 

Lukovské rybníky 
 
 Kdy oba rybníky vznikly, kdo je založil a vybudoval, se už nedovíme. Že jsme tu rybníky 
měli, nám dokládají zápisy ve starých listinách. 
První zmínku o jednom lukovském rybníku, o rybníku mlýnském, jsem našel při pročítání dějin 
blízkých Bohušic. Píše se zde, že abatyše kláštera v Tišnově jménem Johanka roku 1481 žalovala 
Hynka Dětru z Bohušic u zemského soudu o 40 hřiven grošů širokých dobrého stříbra. Dětra nechal 
splést ploty na hranicích pod klášterním rybníkem a mlýnem. Vznikla prý tímto velká škoda 



klášterním lidem v Lukově a mlynáři. Bylo mu poručeno ploty zrušit, ale neučinil toho. Proto se 
půhon opakuje s dodatkem, že ploty zatopují pastviny a pole zvláště ke mlýnu, mlýn nemůže mlít a 
klášteru ubývá poplatků za mletí. Opět se nesetkali s právem. Jak konečně spor dopadl, už se asi 
nedozvíme. 
 Roku 1593 definitivně získává směnou obec Lukov od Anežky Kutínské z Kutína, toho času 
abatyše tišnovského kláštera, Zdeněk Brtnický z Valdštejna. Směnu potvrdil císař Rudolf II. 
V zápisu je jmenována ves Lukov s podacím kostelem, mlýnem, dvěma rybníky a lomem. 
 Roku 1689 kupují Lukov jaroměřičtí Questenberkové a v únoru 1720 nařizuje hrabě Jan 
Adam z Questenberka dát do pořádku lukovský rybník, aby jej mohli počátkem května osadit 
rybami. 
 Roku 1739 o Sv. Trojici při silné průtrži mračen teklo tolik vody, že ryby z  lukovského 
rybníku pode vsí šly proti proudu až do Heřmanic, do čisté vody. Budějovický porybný je chtěl 
vylovit, ale jaroměřický purkrabí tam rychle odjel a po domluvě se dělilo na půl. 
 19. 4. 1789 nařizuje hrabě Dominik Ondřej zrušit lukovský rybník u mlýna a plochu oset 
ječmenem. Při vizitaci 1790 říká hrabě, že kanál zřízený u lukovského mlýna, zřízený po vypuštění 
rybníka, škodí lukám. Je třeba svést jej jako náhon kolem bývalého rybníka, jak dříve nařídil. 
Ze zápisů víme, že zbylý lukovský rybník byl z nařízení hraběte Aloise Kounice vypuštěn roku 
1830, hráz byla rozkopána a plocha oseta vojtěškou.  
 Kde byla hráz tohoto rybníka, by se snad dalo zjistit ze starých map. Zbylo nám po obou 
rybnících jen pár místních názvů. Místu, kde nyní stojí sportovní areál Vlachovka, se dříve říkalo U 
prdlení, míněno je brlení, plot, který bránil rybám utíkat proti proudu potoka. Po rybníku u mlýna je 
dodnes patrný zbytek hráze, po kterém vede polní cesta k cestě do Bohušic a názvy polní tratě Malý 
a Velký rybník. Hrází, snad v těch místech dříve bývala, se nazývá silnice ke Kopcům. Tato silnice 
se začala budovat v letech 1893. Štěrk se vozil od Blatnice, snad z dnes už neexistujícího Mikšova 
lomu (proti Heřm. kopcům). Byly vybudovány tři mosty a dva jezy na přepad velké vody. Stavba 
započala v březnu 1893 a měla být dokončena v září téhož roku. Cena byla stanovena na 4582zl.a 
19krejc.Cesta byla velice potřebná, zejména pro sousedy z Kopců. Při jarním tání a za veliké vody 
byla tato část obce odříznutá někdy i na 14 dní. O stavbě se mluvilo 20 let. Vznikla za dozoru 
starosty Dohnala a radního Völkla Floriana. Na každý mostek byla umístěna litěná socha ulitá 
v Blansku. Voda po likvidaci rybníka tekla podél Kopců, U andělíčka byl zděný mostek a pod 
prostředním mostem U Jana Nepomuckého, kde byl hlavní tok. Mostek U andělíčka sloužil jako 
pomocná propusť při větší vodě, voda pak při povodni tekla strouhou podél řady topolů kolem 
obecního lomu zpět do potoka. Před prostředním mostem byl zřízen splav z fošen, ten reguloval 
vodu tekoucí přes rybníček Kanár, pod třetím mostkem se sochou sv. Floriana, uměle zřízeným 
kanálem podél zahrad do rybníčků ke mlýnu. Mlýn využíval i vodu tekoucí od Vícenic. Ta byla 
regulována dosud existujícím splávkem. S vodou si hospodařil mlynář dle potřeby. Tomu se říkalo 
vodní právo. Zbytek splavu, rybníček a přívodný kanál byl přes protesty majitele zlikvidován po 
zregulování potoka a následné melioraci luk v sedmdesátých letech minulého století. Zanikly krásné 
meandry potoka, zanikla tůň zvaná Drábina, ale ubylo záplav luk a polí. 
 Rybníky nesloužily jen k chovu ryb, měly i velmi důležitou funkci při hospodaření s vodou. 
Narovnáním toků potoků a likvidací rybníků nám voda rychle mizí, snižuje se hladina spodních vod 
a nás častěji navštěvují suchá období.  
 

Lubomír Prokeš 
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